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Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«1. Stortinget ber regjeringen fremme forslag som be-
grenser innleie til kun å være tillatt ved rene vikari-
ater, mellom produksjonsbedrifter og etter avtale
med tillitsvalgte i virksomheter bundet av lands-
omfattende tariffavtale med fagforening med inn-
stillingsrett.

2. Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget med strakstiltak for å forby all innleie fra be-
manningsforetak i byggebransjen i Oslofjord-
området.

3. Stortinget ber regjeringen kartlegge omfanget av
innleie fordelt på bransjer over hele landet og kom-
me tilbake til Stortinget på egnet måte.

4. Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget med tiltak for å ekskludere aktører som har
brutt innleieregelverket, fra framtidige offentlige
kontrakter.»

Det vises til dokumentet for nærmere redegjørelse
for forslaget.

Komiteens behandling
Komiteen ba i brev av 15. november 2019 om stats-

rådens vurdering av forslaget. Statsrådens svarbrev av
2. desember 2019 følger vedlagt.

Som ledd i komiteens behandling av representant-
forslaget ble det 11. desember 2019 avholdt høring i sa-
ken. Følgende deltok på høringen:

– Næringslivets Hovedorganisasjon (NHO)
– NHO Service og Handel
– Hovedorganisasjonen Virke
– Arbeidsgiverforeningen Spekter
– Norsk Industri
– Byggenæringens Landsforening (BNL)
– NELFO
– NHO Reiseliv
– Landsorganisasjonen i Norge (LO)
– Fellesforbundet
– EL og IT Forbundet
– Norsk Arbeidsmandsforbund.

Komiteens merknader
K o m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  E l i s e  B j ø r n e b e k k- Wa a g e n ,  L i s e
C h r i s t o f f e r s e n ,  A r i l d  G r a n d e  o g  S t i n e
R e n a t e  H å h e i m ,  f r a  H ø y r e ,  M a r g r e t
H a g e r u p ,  H e i d i  N o r d b y  L u n d e  o g  K r i s t i a n
To n n i n g  R i i s e ,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
G i s l e  M e i n i n g e r  S a u d l a n d  o g  l e d e r e n
E r l e n d  W i b o r g ,  f r a  S e n t e r p a r t i e t ,  P e r  O l a f
L u n d t e i g e n ,  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,
S o l f r i d  L e r b r e k k ,  o g  f r a  K r i s t e l i g  F o l k e -
p a r t i ,  To r i l l  S e l s v o l d  N y b o r g , viser til Represen-
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tantforslag 12 S (2019–2020) om opprydding i innleie-
regelverket.

K o m i t e e n  viser til at faste ansettelser skal være et
grunnleggende fundament i det norske arbeidslivet.
Faste ansettelser gir trygghet og forutsigbarhet i hverda-
gen for arbeidstakere i Norge. K o m i t e e n  viser til at
brudd på regler om innleie er alvorlig, og at arbeidslivet
må ha klare regler slik at omgåelse av reglene ikke er
mulig. K o m i t e e n  understreker at det er et politisk an-
svar å sørge for at reglene om innleie er innrettet slik at
de ikke er gjenstand for systematisk omgåelse. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i , viser til at til tross for at faste, hele ansettelser
er hovedregelen i norsk arbeidsliv, vil det alltid være be-
hov for å kunne tilpasse bemanning til midlertidige be-
hov. Dette kan dreie seg om prosjekter av ulik varighet
og sesongtopper, som kommer i tillegg til å dekke opp
for sykefravær og permisjoner gjennom vikariater eller
midlertidige stillinger. 

F l e r t a l l e t  viser til at innleie svært ofte forekom-
mer der det er mangel på kompetent arbeidskraft eller
man trenger å forsterke egen organisasjon midlertidig,
fra store anleggsarbeider og industrioppdrag til digitali-
seringsprosjekter i offentlig sektor. Forslaget om å be-
grense innleie til å kun være tillatt ved rene vikariater vil
i praksis føre til et forbud mot å kjøpe tjenester og ek-
spertise forbundet med små og store prosjekter der man
har midlertidige behov for ressurser og kompetanse
som en virksomhet ikke ellers har behov for. Forslaget
baserer seg i altfor stor grad på utfordringer i enkelte
bransjer, mens generelle lover og reguleringer rammer
alle bransjer overalt. Dette vil særlig gå utover bedrifter
og næringer i distriktene, der muligheten for å påta seg
store industrioppdrag kan gi innleiebehov som også
trygger faste arbeidsplasser lokalt. Det er full adgang til å
avtale innleie mellom produksjonsbedrifter, men både
sesonger og konjunkturer har det med å utløse de sam-
me behovene samtidig i mange regioner. Dermed vil en
begrensning av innleie til mellom produksjonsbedrifter
mest sannsynlig også begrense de samme produksjons-
bedriftenes mulighet til å ta oppdrag, og dermed hindre
vekst og verdiskaping i store deler av Norge.

F l e r t a l l e t  viser til at innleie fra bemanningsfore-
tak er en gjennomregulert tilknytningsform i arbeidsli-
vet, der den innleide har et fast arbeidsforhold i beman-
ningsforetaket. Arbeidsforholdet i bemanningsforeta-
ket skal i henhold til loven som hovedregel være løpen-
de og tidsubegrenset, og den ansatte skal være sikret for-
utsigbarhet for arbeid i form at et reelt stillingsomfang. 

I Fafo-rapporten 2019:25 Bemanningsstrategier i
små og mellomstore industribedrifter i Hordaland, fant
Fafo at bedrifter som ikke benyttet seg av innleie fra be-
manningsforetak, erfarte større arbeidspress blant egne

ansatte, med mer bruk av avvikende arbeidstid og over-
tid enn for sammenlignbare bedrifter hvor det var ak-
sept for innleie fra bemanningsforetak. De fant også at
både tillitsvalgte og bedriftsledere mente at innleie gir
bedriften fleksibilitet som reduserer sannsynligheten
for permitteringer og oppsigelser i perioder der det er
færre oppdrag. Ved varig økning av arbeidsoppdrag var
økning av egen grunnbemanning å foretrekke fremfor
innleie. Dette bekrefter at faste, hele stillinger ikke bare
er hovedregelen i norsk arbeidsliv, men at næringsliv og
bedriftsledere ser på dette som et gode. 

I høringsinnspillene kommer det også tydelig frem
at både en bransjespesifikk og geografisk avgrensing
kan være første skritt på veien til en omfattende ny regu-
lering. EL og IT Forbundet skriver i sitt høringssvar:

EL og IT Forbundet vil samtidig påpeke at et forbu-
det mot innleie i bemanningsbyråer som kun gjelder
byggebransjen i Osloregionen, fort kan føre til at proble-
mene i denne bransjen flyttes til andre steder i Norge.
Derfor mener vi primært at forbudet må omfatte hele
landet og flere bransjer. 

F l e r t a l l e t  viser til at forslagsstillerne henviser til
en rapport fra 2017 der man kan lese at 85 pst. av all inn-
leie i Oslofjordområdet har foregått ulovlig. Rapporten
er dermed fra før innstramminger i innleiereglementet
ble vedtatt. Forslaget om å forby all innleie fra beman-
ningsforetak i byggebransjen i Oslofjordområdet er
med andre ord lite treffsikkert og rammer de seriøse ak-
tørene i byggenæringen som er avhengig av innleie for å
ferdigstille eller få nye oppdrag. Ifølge Byggenæringens
Landsforening vil forslaget innebære meget uheldige og
dels dramatiske konsekvenser for bedriftene i byggenæ-
ringen. 

F l e r t a l l e t  viser til at når det gjelder kartlegging av
omfanget av innleiet har Arbeids- og sosialdepartemen-
tet over flere år gjennomført ulike forskningsprosjekter
om tilknytningsformene i arbeidslivet, inkludert forsøk
på å fastslå omfanget av innleie. Fafo har gjennomført et
prosjekt med tall til og med 2017, hvor den totale innlei-
eandelen er estimert til å være om lag 1,5–2 pst. av alle
årsverk i norsk arbeidsliv, med betydelige variasjoner
mellom næringer. Når det gjelder bransjevis kartleg-
ging, finnes det tall fra enkelte bransjer og regioner. In-
stitutt for samfunnsforskning skal kartlegge utviklingen
i bruken av ulike tilknytningsformer i arbeidslivet. Her
vil omfang og utvikling over tid i bruken av blant annet
innleie fra bemanningsforetak bli belyst gjennom ana-
lyse av registerdata og utvalgsundersøkelser. Prosjektet
vil pågå til og med 2022 og gjennomføres i samarbeid
med partene i arbeidslivet. På oppdrag fra departemen-
tet har Fafo gjennomført en kartlegging av hvordan be-
stemmelser om innleie og midlertidig ansettelse hånd-
heves. I tillegg har regjeringen satt ned et partssammen-
satt utvalg for å gå gjennom utfordringer i endringer i
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bruken av tilknytningsformer i arbeidslivet, herunder
også innleie. Utvalget skal også gjennomgå rammever-
ket for ulike tilknytningsformer for dem som utfører ar-
beid, og for arbeidsgiveransvar og organisering av ar-
beid og virksomhet, og vurdere om dette er tilstrekkelig
tydelig, hensiktsmessig og tilpasningsdyktig både for
dagens og framtidens arbeidsliv. Utvalget skal levere sin
utredning i form av en NOU innen 1. juni 2021. Helhe-
ten i dette arbeidet ivaretar langt på vei forslaget om å
kartlegge omfanget av innleie.

F l e r t a l l e t  viser til at det er et uttalt mål fra regje-
ringen å bruke offentlige kontrakter for å fremme inno-
vasjon, bærekraft og seriøsitet i arbeidslivet, som blant
annet omtalt i Meld. St. 22 (2018–2019) Smartere inn-
kjøp – effektive og profesjonelle offentlige anskaffelser.
Anskaffelsesregelverket gir i dag mulighet til å eksklude-
re useriøse leverandører eller tilbud dersom det kan do-
kumenteres at leverandøren har begått alvorlige eller
gjentatte brudd på bestemmelser om miljø, arbeidsfor-
hold eller sosiale forhold som følger av nasjonale regler,
EØS-regler, tariffavtaler eller internasjonale avtaler, el-
ler leverandøren for øvrig har begått alvorlige feil som
medfører tvil om dennes yrkesmessige integritet.

F l e r t a l l e t  viser til at innleiereguleringen nylig
har vært strammet inn, at partene i byggenæringen i fel-
lesskap har iverksatt flere viktige og målrettede tiltak
gjennom blant annet BNL og Fellesforbundets felles an-
befalinger for godt innkjøp av innleie i byggenæringen,
at det allerede er ulike prosjekter for kartlegging av inn-
leie, og at anskaffelsesregelverket allerede i dag gir ad-
gang til å ekskludere useriøse aktører i offentlige tilbud
og anbud.

F l e r t a l l e t  avviser på denne bakgrunn forslagene
som er lagt frem.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  viser til at enkelte bransjer og sektorer i for
stor grad er preget av innleie.

D i s s e  m e d l e m m e r  merket seg under høringen
til representantforslaget at det var bred oppslutning om
forslag nr. 3. Det ble påpekt av flere av partene fra begge
sider i arbeidslivet at det er behov for en grundig under-
søkelse av omfanget av inn- og utleie i det norske ar-
beidsmarkedet. Det ble videre påpekt fra arbeidsgiversi-
den at det ville vært mer gunstig for debatten om innleie
dersom man hadde omforente og oppdaterte tall. 

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer på denne bak-
grunn følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen kartlegge omfanget av
innleie fordelt på bransjer over hele landet og komme
tilbake til Stortinget på egnet måte.»

D i s s e  m e d l e m m e r  erfarer at en del aktører om-
går innstrammingene i innleieregelverket som ble gjel-

dende fra 1. januar 2019, gjennom å benytte
unntaksadgangen § 14-12 første ledd i arbeidsmiljølo-
ven og begrunne dette med at arbeidet er av midlertidig
karakter. Dette er en klar omgåelse av kravene som lig-
ger i arbeidsmiljøloven ved bruk av innleie og intensjo-
nen bak endringen av arbeidsmiljøloven § 14-12 andre
ledd. D i s s e  m e d l e m m e r  mener innleie, skal be-
grenses til kun å være tillatt ved rene vikariater, mellom
produksjonsbedrifter og etter avtale med tillitsvalgte i
virksomheter bundet av tariffavtale med fagforening
med innstillingsrett.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer på denne bak-
grunn følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen fremme forslag som be-
grenser innleie etter § 14-12 første ledd til kun å dekke
opp rene vikariater, jf. arbeidsmiljøloven § 14-9 andre
ledd bokstav b.»

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til en rapport fra Elek-
tromontørenes forening Oslo og Akershus, Heismontø-
renes fagforening (EL og IT Forbundet), Rørleggernes
Fagforening avdeling 605, Tømrer og Byggfagforeningen
avdeling 601 og Oslo Bygningsarbeiderforening avde-
ling 603 (Fellesforbundet) høsten 2019. Tallene som
kommer frem i undersøkelsen, er skremmende og be-
skrivende for hvordan bruk av bemanningsbyrå har er-
stattet tradisjonelle ansettelsesforhold i enkelte bransjer
og geografiske områder i Norge. D i s s e  m e d l e m m e r
mener man må stoppe bruken av alternative arbeidsfor-
hold hvis man skal bevare hovedregelen i norsk arbeids-
liv om faste ansettelser. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  fremmer
på bakgrunn av dette følgende forslag: 

«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget med strakstiltak for å forby all innleie fra beman-
ningsforetak i byggebransjen i Oslofjordområdet og
andre pressområder og i bransjer hvor bruken av be-
manningsforetak er omfattende.»

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  viser til NHO Service og Handels
høringssvar, hvor de omtaler utfordringen med bruk av
underleverandører som gjemmer seg bak å være be-
manningsforetak for å omgå kravet til antall underleve-
randører. I forskrift om offentlige anskaffelser
(anskaffelsesforskriften) § 19-3 (1) går det klart frem at:

«Oppdragsgiveren skal stille krav om at leverandø-
rene kan ha maksimalt to ledd i leverandørkjeden
under seg når leverandøren skal utføre bygge- og
anleggsarbeider eller renholdstjenester som er omfattet
av CPV-kode 90910000 (rengjøring).»
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D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er problematisk
at bedrifter bruker bemanningsforetak for å unngå kra-
vet om maksimalt to underleverandører. Et viktig tiltak
for å sikre hele og faste ansettelser, trygghet i arbeidsli-
vet og gjennomsiktighet i leverandørleddet er at alle
opptrer i henhold til lov og forskrift.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer på denne bak-
grunn følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget med tiltak for å motvirke at bedrifter gjennom
bruk av bemanningsforetak organiserer seg unna kra-
vet om maksimalt to underleverandører i offentlige
kontrakter.»

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  mener
det er problematisk at aktører med gjentatte brudd på
innleieregelverket fortsetter å operere som tilbydere.
Ved flere anledninger har vi sett brudd på allmenngjø-
ringsloven, blant annet ble det ved utbyggingen av det
nye nasjonalmuseet påvist at innleide arbeidstakere
hadde en lønn på 99 kroner i timen, mens den allmenn-
gjorte tariffen er på 184,36 kroner. D i s s e  m e d l e m -
m e r  mener at gjentatte brudd på innleieregelverket
også i etterkant av innstrammingen som ble gjort
1. januar 2019, viser at det ikke er sterke nok sanksjons-
muligheter overfor bemanningsforetak som bryter lo-
ven. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  fremmer på denne bakgrunn følgende
forslag: 

«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget med tiltak for å ekskludere aktører som gjentatte
ganger har brutt innleieregelverket, fra fremtidige of-
fentlige kontrakter.»

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  viser til
den siste tids oppslag i Verdens Gang, hvor det er avdek-
ket at personer som er fratatt retten til å drive nærings-
virksomhet for resten av livet, har spilt sentrale roller i
selskap som har levert på offentlige kontrakter. D i s s e
m e d l e m m e r  synes det er urovekkende at dette er
mulig i en tid hvor vi har større tilgang på informasjon
enn noen gang før. D i s s e  m e d l e m m e r  er skuffet
over regjeringen, som ikke har gitt Arbeidstilsynet
hjemmel til å føre tilsyn med innleiereglene, men be-
grenset Arbeidstilsynets handlingsrom gjennom kutt-
politikken som føres i den såkalte ABE-reformen.
Regjeringen har heller ikke fulgt opp Stortingets vedtak
om å åpne konkursregisteret slik at det blir enklere å av-
dekke om tilbyder har brutt arbeidsmiljøloven, til tross

for at dette ble vedtatt av Stortinget for over to år siden.
D i s s e  m e d l e m m e r  er bekymret over at regjeringen
har svekket fagforeningsfradraget og fjernet adgangen
til kollektiv søksmålsrett. D i s s e  m e d l e m m e r  mener
at dette forsterker problemene i arbeidslivet og at regje-
ringen har sviktet i kampen for det organiserte arbeids-
livet og mot utnytting av arbeidstakere. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i , viser til at regjeringen har hatt forslag om å
styrke håndhevingen av innleiereglene på høring. For-
slaget gir Arbeidstilsynet myndighet til å føre tilsyn med
at reglene om innleie og likebehandling overholdes, og
til å gi pålegg og reaksjoner ved brudd på reglene. Dette
vil styrke kontrollen med innleiereglene og sørge for en
mer effektiv etterlevelse av regelverket. 

F l e r t a l l e t  viser til at det er enighet om at leveran-
dører som driver i strid med lover og regler, ikke bør få
levere til det offentlige, og at det offentlige selvsagt skal
underbygge et seriøst og anstendig arbeidsliv. Derfor
finnes det allerede flere bestemmelser som skal bidra til
dette i regelverket for offentlige anskaffelser, blant an-
net egne forskriftsbestemmelser om lønns- og arbeids-
vilkår og begrensninger i antall ledd for særlig utsatte
sektorer. Det er også flere avvisningsregler i anskaffel-
sesregelverket ment for å ekskludere nettopp useriøse
leverandører eller tilbud, jf. anskaffelsesforskriften
§§ 24-2 og 24-8, som gjør at en leverandør kan avvises
dersom det kan dokumenteres at leverandøren har be-
gått alvorlige eller gjentatte brudd på bestemmelser om
arbeidsforhold, tariffavtaler, EØS-regler eller sosiale for-
hold som følger av nasjonale regler. Dermed skal mulig-
heten for å ekskludere useriøse aktører være ivaretatt,
men eksisterende regelverk må følges opp.

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S e n t e r p a r t i e t  vil
understreke at et velorganisert arbeidsliv er en forutset-
ning for et trygt familieliv. Gjennom mange tiår har po-
litiske flertallsvedtak i Stortinget gitt et mer
velorganisert arbeidsliv i Norge sammenlignet med for-
holdene i sydeuropeiske land. Senterpartiet har helt fra
1970-tallet arbeidet for faste ansettelser og klare av-
grensninger for bruk av midlertidige ansettelser. Gjen-
nom endringer i arbeidsmiljøloven med virkning fra år
2000 ble det imidlertid tillatt å bruke vikarbyråer i
norsk arbeidsliv, både ved midlertidige oppdrag og or-
dinært arbeid. Det har blitt økt bruk av vikarbyråer hvor
de ansatte ikke har trygghet for arbeidsinntekt fordi stil-
lingsandelen ikke har vært definert. Senterpartiet har si-
den 2013 fremsatt en rekke forslag for å styrke
arbeidsmiljøloven som en vernelov, samt fulgt opp LO-
kongressens vedtak om at norske lover, forskrifter og ta-
riffavtaler skal være overordnet EØS-regler og EU-lov-
givning på arbeidslivsområdet. Bare gjennom nye og
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tydeligere lovregler vil arbeidslivets parter og myndig-
hetene gis redskaper som sammen med en sterkere fag-
bevegelse, gjør at man kan nå målet om et velorganisert
arbeidsliv. Stortinget vedtok i juni 2018 endringer i ar-
beidsmiljøloven som definerer at fast ansettelse er lø-
pende og tidsubegrenset, og at arbeidstaker sikres
forutsigbarhet for arbeid i form av et reelt stillingsom-
fang. Videre slo Stortinget fast at vikarbyråer fortsatt
ikke skal kunne ansette arbeidsfolk midlertidig. Senter-
partiet var sterkt medvirkende til disse lovvedtakene og
vil påse at regjeringen følger opp vedtakene i praksis.
Senterpartiet har flere ganger de siste årene fremsatt
lovforslag for å gi Arbeidstilsynet hjemmel til å føre til-
syn med, og håndheve, innleie fra vikarbyråer. Det er på
høy tid at lovforslaget, som har vært på høring, oversen-
des Stortinget for behandling, slik at Arbeidstilsynet en-
delig kan få nødvendig hjemmel til å håndheve
innleiebestemmelsene i arbeidsmiljøloven.

D e t t e  m e d l e m  viser til at Senterpartiet tar inn
over seg det mest grunnleggende problemet i norsk ar-
beidsliv, nemlig at vi i dag har ukontrollert arbeidsinn-
vandring fra EØS-området utenfor Norden. Senterparti-
et arbeider for kontrollert arbeidsinnvandring til Norge.

D e t t e  m e d l e m  viser til at EØS-avtalen har blitt et
økende problem for det velorganiserte norske arbeidsli-
vet etter østutvidelsen. Bransje etter bransje blir nega-
tivt berørt av denne arbeidsinnvandringen. Lønns- og
arbeidsforholdene svekkes i bransjer med stor arbeids-
innvandring. Bevisstheten blant arbeidsfolk om dette
blir heldigvis stadig større. Siste landsmøte i Fellesfor-
bundet gjorde viktige innstrammingsvedtak.

Landet trenger en mer offensiv arbeidslivspolitikk,
fordi et velorganisert arbeidsliv er forutsetningen for et
trygt familieliv. De som kommer til Norge for å jobbe,
skal på forhånd legge frem en fast ansettelse på heltid el-
ler deltid hvor det fremgår hva som er lønns- og arbeids-
forhold, og dokumentere sikkerhet for hvor de skal bo.
Senterpartiet er åpne for bedre forslag for å kontrollere
arbeidsinnvandringen slik at både næringslivet får det
de trenger av arbeidsfolk som ikke finnes i Norge, og at
viktig utenlandsk arbeidskraft ikke ødelegger den nor-
ske modellen.

D e t t e  m e d l e m  mener Stortinget må styre ar-
beidslivspolitikken. På samme måten som vi har et va-
remarked har vi et arbeidsmarked. Begge markeder må
få sine rammevilkår fastlagt av flertallsvedtak i Stortin-
get. Dette er en helhet som vi må ivareta for å sikre både
et sterkt næringsliv og trygge arbeidsplasser. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  mener at hand-
lingsplaner mot sosial dumping hittil i stor grad har
vært mislykket for å sikre den norske arbeidslivsmodel-
len. Denne måten å utnytte handlingsrommet i EØS-av-

talen på har ikke fungert slik Senterpartiet og
Sosialistisk Venstreparti mener det er behov for. 

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S e n t e r p a r t i e t  vi-
ser til at Senterpartiet arbeider for faste, hele stillinger
og for å hindre at innleide arbeidsfolk fra bemannings-
byråer erstatter innleiebedriftens egne, fast tilsatte. I
dag er det mulig å leie inn arbeidsfolk fra bemannings-
byråer med hjemmel i § 14-12 (2) under forutsetning av
at virksomheten er bundet av tariffavtale inngått med
fagforening med innstillingsrett. Denne hjemmelen blir
etter Senterpartiets syn likevel misbrukt ved at beman-
ningsbyråene brukes til å erstatte ordinære, faste stillin-
ger. Senterpartiet vil derfor oppheve denne paragrafen.

D e t t e  m e d l e m  viser videre til at Senterpartiet vil
erstatte bemanningsbyråer med vikarbyråer slik inten-
sjonen var i forarbeidet til Blaalid-utvalget. D e t t e
m e d l e m  mener vikarbyråer skal kunne brukes med
hjemmel i arbeidsmiljøloven § 14-12 (1) til å dekke opp
midlertidige stillinger som er vikariater etter § 14-9 (2)
bokstav b. I dag er det mulig å bruke bemanningsforetak
med hjemmel i § 14-12 (2). 

Dette betyr at vikarbyråer med faste ansatte kan
brukes til å dekke opp bedriftens vikariater etter § 14-9
(2) bokstav b. Her er det viktig å presisere at dette gjelder
vikariater knyttet til bestemte ansatte som har eksem-
pelvis studiepermisjon, foreldrepermisjon eller ved sy-
kefravær.

Bemanningsbyråene må forbys og erstattes med vi-
karbyråer som har faste ansatte som tilbys bedrifter som
trenger folk for å dekke opp vikariater i henhold til ar-
beidsmiljøloven. Dermed er vi tilbake til basis for be-
grunnelsen som Blaalid-utvalget på 1990-tallet brukte
for å oppheve arbeidsformidlingen sitt arbeidsformid-
lingsmonopol. 

D e t t e  m e d l e m  vil understreke at Senterpartiet
legger til grunn at denne viktige endringen må forbere-
des ved at bedriftene gis nødvendige rammebetingelser
for god lønnsomhet og et offentlig utdanningstilbud for
sitt behov av fagfolk som er bosatt i Norge. Her må vi få
en bransjevis gjennomgang som synliggjør behovet for
endringer på en helhetlig måte.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  er ikke overrasket over påvist sosial
dumping for innleide arbeidstakere, ettersom Arbeids-
tilsynet hverken har lovhjemmel eller praksis for å kon-
trollere at bedriftene har lovlig innleide arbeidstakere. I
henhold til allmenngjøringsloven fører Arbeidstilsynet
tilsyn med at lønns- og arbeidsvilkår som følger av ved-
tak om allmenngjøring, blir overholdt. Arbeiderparti-
ets, Senterpartiets og Sosialistisk Venstrepartis tidligere
forslag til ny arbeidsmiljøloven § 18-6 (1) gir Arbeidstil-
synet de nødvendige lovhjemlene til å håndheve innlei-
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ebestemmelsene i arbeidsmiljøloven, jf. også
regjeringens tidligere refererte høringsforslag. Sank-
sjonsmulighetene overfor bemanningsforetak som bry-
ter dette lovverket, må forsterkes.

D i s s e  m e d l e m m e r  erkjenner at det er regjerin-
gens vilje å legge til rette for et mer useriøst arbeidsliv.
Regjeringen har heller ikke fulgt opp Stortingets vedtak
om å åpne konkursregisteret slik at det blir enklere å av-
dekke om tilbyder har brutt arbeidsmiljøloven, til tross
for at dette ble vedtatt av Stortinget for over to år siden.
D i s s e  m e d l e m m e r  vil påpeke at samtidig som re-
gjeringen har gjennomført det som er referert over, har
den svekket fagforeningsfradraget og fjernet adgangen
til kollektiv søksmålsrett. D i s s e  m e d l e m m e r  vil un-
derstreke at dagens regjering ikke på noen måte er i
front for å fremme et organisert arbeidsliv som gir an-
stendige forhold for arbeidstakerne.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at regjeringen har
hatt på høring forslag om å gi Arbeidstilsynet nødvendi-
ge lovhjemler til å føre tilsyn med at reglene om innleie
og likebehandling overholdes, og til å gi pålegg og reak-
sjoner ved brudd på reglene. Forslaget er i tråd med for-
slagene i Representantforslag 57 L (2018–2019), i Innst.
355 L (2017–2018), jf. Prop. 73 L (2017–2018), og Innst.
132 L (2017–2018), jf. Representantforslag 60 L (2017–
2018) og Representantforslag 94 L (2017–2018). Bak-
grunnen var at Arbeidstilsynet skulle sikres nødvendige
lovhjemler fra samme tidspunkt som endringene i ar-
beidsmiljøloven om innleie fra bemanningsbyrå tok til
å gjelde.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at det er enighet om
at leverandører som driver i strid med lover og forskrif-
ter, ikke skal kunne levere til det offentlige, og at offent-
lige innkjøpere selvsagt skal stille krav i alle anbud som
underbygger et seriøst og anstendig arbeidsliv. Det fin-
nes allerede flere bestemmelser som skal bidra til dette i
regelverket for offentlige anskaffelser, blant annet egne
forskriftsbestemmelser om lønns- og arbeidsvilkår og
begrensninger i antall ledd for særlig utsatte sektorer. 

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at på områder med
allmenngjorte tariffavtaler gjelder forskrift om informa-
sjons- og påseplikt og innsynsrett. Etter denne skal ho-
vedleverandør påse at lønns- og arbeidsvilkår hos virk-
somhetens underleverandører er i overensstemmelse
med gjeldende allmenngjøringsforskrifter. Bestiller har
en tilsvarende påseplikt overfor sine leverandører i til-
feller der det ikke benyttes underleverandører.

Det er også flere avvisningsregler i anskaffelsesre-
gelverket som skal ekskludere nettopp useriøse leveran-
dører eller tilbud, jf. anskaffelsesforskriften §§ 24-2 og
24-8, som gjør at en leverandør kan avvises dersom det
kan dokumenteres at leverandøren har begått alvorlige
eller gjentatte brudd på bestemmelser om arbeidsfor-
hold, tariffavtaler, EØS-regler eller sosiale forhold som
følger av nasjonale regler. Dermed er det mulig å eksklu-

dere useriøse aktører, men det forutsetter at lov og for-
skrift følges opp.

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  viser til sitt forslag fremmet i forbindelse
med Stortingets behandling av Representantforslag 91
S (2018–2019), jf. Innst. 267 S (2018–2019), om å innføre
et forbud mot bemanningsbransjen. D e t t e  m e d l e m
mener det er viktig å få de kommersielle bemannings-
byråene ut av arbeidslivet og innføre forbud mot disse.
D e t t e  m e d l e m  mener arbeidsformidling som of-
fentlig oppgave må styrkes. Ved behov for vikar bør re-
glene endres tilbake til før år 2000. På veien dit er det
nødvendig å starte med strakstiltak og forbud for særlig
utsatte bransjer og geografiske områder. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  fremmer
følgende forslag: 

«Stortinget ber regjeringen gjøre de nødvendige re-
gelendringer og legge frem forslag om nødvendige be-
vilgninger for å styrke arbeidsformidling som offentlig
oppgave.»

Forslag fra mindretall
Forslag fra Arbeiderpartiet, Senterpartiet og Sosialis-
tisk Venstreparti:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringen kartlegge omfanget av
innleie fordelt på bransjer over hele landet og komme
tilbake til Stortinget på egnet måte.

Forslag 2
Stortinget ber regjeringen fremme forslag som be-

grenser innleie etter § 14-12 første ledd til kun å dekke
opp rene vikariater, jf. arbeidsmiljøloven § 14-9 andre
ledd bokstav b.

Forslag 3
Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-

tinget med tiltak for å motvirke at bedrifter gjennom
bruk av bemanningsforetak organiserer seg unna kravet
om maksimalt to underleverandører i offentlige kon-
trakter.

Forslag 4
Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-

tinget med tiltak for å ekskludere aktører som gjentatte
ganger har brutt innleieregelverket, fra fremtidige of-
fentlige kontrakter.
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Forslag fra Arbeiderpartiet og Sosialistisk Venstre-
parti:
Forslag 5

Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget med strakstiltak for å forby all innleie fra beman-
ningsforetak i byggebransjen i Oslofjordområdet og an-
dre pressområder og bransjer hvor bruken av beman-
ningsforetak er omfattende.

Forslag 6
Stortinget ber regjeringen gjøre de nødvendige re-

gelendringer og legge frem forslag om nødvendige be-
vilgninger for å styrke arbeidsformidling som offentlig
oppgave.

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av komiteens med-

lemmer fra Høyre, Fremskrittspartiet og Kristelig Folke-
parti.

K o m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser
til representantforslaget og rår Stortinget til å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Dokument 8:12 S (2019–2020) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Arild Grande, Rigmor
Aasrud, Lise Christoffersen, Elise Bjørnebekk-Waagen
og Magne Rommetveit om opprydding i innleieregel-
verket – vedtas ikke.

Oslo, i arbeids- og sosialkomiteen, den 4. februar 2020

Erlend Wiborg Solfrid Lerbrekk
leder ordfører



Statsråden 

Postadresse: Postboks 8019 Dep 0030 Oslo  
Kontoradresse: Akersgata 64 Telefon* 22 24 90 90 

Org no.: 983 887 457 

Svar til Stortinget vedrørende representantforslag 12 S (2019–2020) om 
opprydding i innleieregelverket  
Jeg viser til brev fra Stortingets arbeids- og sosialkomité av 15. november 2019 der det bes 
om min vurdering av representantforslag 12 S (2019–2020) fra stortingsrepresentantene 
Arild Grande, Rigmor Aasrud, Lise Christoffersen, Elise Bjørnebekk-Waagen og Magne 
Rommetveit. 

Jeg deler forslagsstillernes bekymring for utviklingen rundt bruken av innleid arbeidskraft i 
enkelte bransjer. Totalt sett er ikke innslaget av innleie stort i det norske arbeidsmarkedet. 
Fafo anslår at 1,5-2 prosent av alle årsverk utføres av innleide arbeidstakere fra 
bemanningsforetak. En praksis med høy grad av innleie i noen bransjer kan likevel medføre 
utfordringer for arbeidstakerne, for bransjene det gjelder og for arbeidsmarkedet generelt.  

Regjeringen har de senere årene hatt fokus på utfordringene knyttet til økende innleie slik 
man særlig har sett i byggenæringen i Oslo-området. Regjeringen mener faste, direkte 
ansettelser skal være hovedregelen i norsk arbeidsliv. Dette er bakgrunnen for at det er 
gjennomført lovendringer for å møte noen av problemstillingene som reises i 
representantforslaget. Med virkning fra 1. januar i år er vilkårene for innleie skjerpet. Det er 
også innført endringer som medfører at avtaler om "fast ansettelse uten garantilønn", som 
ikke gir noe garantert minste arbeidsomfang, ikke kan videreføres. Jeg forutsetter at 
regelverket etterleves, og at formålet med regelendringene ikke undergraves eller omgås. 
Arbeidsgiver har et selvstendig ansvar å sørge for at de driver lovlig, ryddig og seriøst.  

Som forslagsstillerne er inne på, jobber regjeringen samtidig med å styrke håndhevingen av 
innleiereglene. Et forslag om dette har vært på høring. Forslaget går ut på at Arbeidstilsynet 
gis myndighet til å føre tilsyn med at reglene om innleie og likebehandling overholdes, og til å 
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gi pålegg og reaksjoner ved brudd på reglene. Dette vil styrke kontrollen med innleiereglene, 
og vil kunne virke preventivt og effektivisere etterlevelsen av regelverket.  
 
Når det gjelder forslagene om å forby all innleie fra bemanningsforetak i byggebransjen i 
Oslofjord-området, og å ytterligere begrense innleieadgangen slik forslagsstillerne legger 
fram, mener jeg at dette vil gi for lite fleksibilitet til virksomhetene. Forslagene innebærer 
blant annet at en fjerner adgangen til innleie når arbeidet er "av midlertidig karakter". Behov 
for å ta unna arbeidstopper kan oppstå i mange ulike bransjer og virksomheter. Også i 
næringer som bygg- og anlegg kan det være legitime behov for å leie inn ekstra arbeidskraft i 
perioder. For streng regulering kan også gå ut over fast ansatte, ved at virksomheter ikke vil 
kunne påta seg oppdrag som de kunne utført med en viss innleieadgang. Innleiereglene er 
som nevnt nylig endret, og jeg mener det ikke er hensiktsmessig med nye innstramminger på 
området nå.    
 
Et av forslagene knytter seg til kartlegging av omfanget av innleie. Arbeids- og 
sosialdepartementet har over flere år gjennomført ulike forskningsprosjekter om 
tilknytningsformene i arbeidslivet, inkludert forsøk på å fastslå omfanget av innleie. Fafo har 
gjennomført et prosjekt med tall til og med 2017, hvor den totale innleieandelen er estimert til 
å være om lag 1,5-2 % av alle årsverk i norsk arbeidsliv, med betydelige variasjoner mellom 
næringer. Når det gjelder bransjevis kartlegging, finnes det tall fra enkelte bransjer og 
regioner. Blant annet tyder tall fra Fafo og bemanningsbransjen i NHO Service og Handel på 
at innleieandelen innen bygg i Oslo-området kan være 14-15 prosent i gjennomsnitt, hvilket 
er høyere enn landsgjennomsnittet.  
 
Departementet har også satt i gang et prosjekt der Institutt for samfunnsforskning skal 
kartlegge utviklingen i bruken av ulike tilknytningsformer i arbeidslivet. Her vil omfang og 
utvikling over tid i bruken av blant annet innleie fra bemanningsforetak bli belyst gjennom 
analyse av registerdata og utvalgsundersøkelser. Prosjektet vil pågå til og med 2022, og 
gjennomføres i samarbeid med partene i arbeidslivet. På oppdrag fra departementet har Fafo 
videre gjennomført en kartlegging av hvordan bestemmelser om innleie og midlertidig 
ansettelse håndheves. En delrapport ble lagt fram i januar 2019 og sluttrapporten kommer i 
desember 2019.  
 
Regjeringen har satt ned et partssammensatt utvalg for å gå gjennom de utfordringer vi ser 
når det gjelder endringer i bruken av tilknytningsformer i arbeidslivet, herunder også om 
innleie. Utvalget skal også gjennomgå rammeverket for ulike tilknytningsformer for dem som 
utfører arbeid og for arbeidsgiveransvar og organisering av arbeid og virksomhet, og vurdere 
om dette er tilstrekkelig tydelig, hensiktsmessig og tilpasningsdyktig både for dagens og 
framtidens arbeidsliv. Utvalget skal levere sin utredning i form av en NOU innen 1. juni 2021. 
 
Gjennom de igangsatte tiltakene vil det gis en oversikt over bruken av innleie fra 
bemanningsforetak så langt tilgjengelige data gjør det mulig. Etter min vurdering fyller det 
pågående forsknings- og utredningsarbeidet på dette området behovet som er tatt opp i 
representantforslaget.  



 

Side 3 

 
Forslagsstillerne etterlyser også tiltak for å ekskludere aktører som har brutt 
innleieregelverket fra framtidige offentlige kontrakter. Offentlig sektor er en betydelig 
markedsaktør og har et særlig ansvar for å sørge for ryddige og seriøse forhold i norsk 
arbeidsliv, og bidra til å bekjempe arbeidslivskriminalitet. Derfor er dette et viktig 
satsingsområde for regjeringen og grundig omtalt blant annet i Meld. St. 22 (20182019) 
Smartere innkjøp – effektive og profesjonelle offentlige anskaffelser.  
 
Leverandører som driver systematisk i strid med lover og regler, bør ikke få levere til det 
offentlige. Regelverket for offentlige anskaffelser inneholder flere bestemmelser som skal 
bidra til dette. Blant annet er det egne forskriftsbestemmelser om lønns- og arbeidsvilkår og 
begrensninger i antallet ledd for særlig utsatte sektorer. Det er også flere avvisningsregler i 
anskaffelsesregelverket som nettopp er ment for å ekskludere useriøse leverandører eller 
tilbud, jf. anskaffelsesforskriften §§ 24-2 og 24-8. For eksempel kan en leverandør avvises 
dersom det kan dokumenteres at leverandøren har begått alvorlige eller gjentatte brudd på 
bestemmelser om miljø, arbeidsforhold eller sosiale forhold som følger av nasjonale regler, 
EØS-regler, tariffavtaler eller internasjonale avtaler eller leverandøren for øvrig har begått 
alvorlige feil som medfører tvil om hans yrkesmessige integritet. Anskaffelsesregelverket 
ivaretar dermed muligheten til å ekskludere useriøse aktører på arbeidsmarkedet på en 
tilstrekkelig måte, og min vurdering er at det ikke er behov for ytterligere regulering av 
innleiereglene i denne sammenhengen. 
 
 
Med hilsen 
 

 
Anniken Hauglie 
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